
Publications Sören Urbansky (updated October 2013) 
 
 
Book 
 
Beyond the Steppe Hill. The Making of the Sino-Russian Border (1890-1990) [Unpublished 
PhD thesis submitted at the University of Konstanz in August 2013] (507 pages) 
 
Kolonialer Wettstreit. Russland, China, Japan und die Ostchinesische Eisenbahn [Colonial 
Competition: Russia, China, Japan and the Chinese Eastern Railway] (Globalgeschichte, vol. 
4), Frankfurt/New York: Campus 2008 (264 pages) 
 
 
Edited books and special issues of journals 
 
Stille Revolutionen. Die Neuformierung der Welt seit 1989 [Silent Revolutions. The World 
since 1989], Frankfurt/New York: Campus 2013 [with Katharina Kucher and Gregor Thum] 
 
“Unsere Insel.” Sowjetische Identitätsstiftung auf Sachalin nach 1945 [“Our Island.” Soviet 
identity-building on Sakhalin after 1945], Berlin: be.bra 2013 
 
Borders in Imperial Times: Daily Life and Urban Spaces in Northeast Asia, Special Issue of 
Comparativ, vol. 22 (2012) no. 5 [with Frank Grüner and Susanne Hohler] 
 
 
Journal articles and chapters in edited volumes 
 
“Russische Kosaken auf japanischem Zelluloid. Fragen an einen Mandschukuo-
Dokumentarfilm [Russian Cossacks on Japanese tape. Some questions about a Manchukuo 
documentary],” in: Martin Aust, Julia Obertreis (eds.): Osteuropäische Geschichte und Glob-
algeschichte, Stuttgart: Steiner 2014 [in print] 
 
“‘Vasily’ of China and his Russian friends. Smugglers and their Transcultural Identities,” in: 
Dan Ben-Canaan, Frank Grüner, Ines Prodöhl (eds.): Entangled Histories. The Transcultural 
Past of Northeast China, Heidelberg/New York: Springer [in print] 
 

Chinese Translation: “Zhongguo de Waxili yu ta de Eluosi pengyou. Zousizhe yu tamen 
de kuawenhua shenfen,” in: Eluosi yanjiu [Russian Studies], no. 2 (2013), pp. 178-200 

 
“Einleitung [Introduction],” in: “Unsere Insel.” Sowjetische Identitätsstiftung auf Sachalin 
nach 1945 [“Our Island.” Soviet identity-building on Sakhalin after 1945], Berlin: be.bra 
2013, pp. 9-32 
 
“Ein Wartburg auf Sachalin [A Wartburg on Sakhalin],” in: Stille Revolutionen. Die 
Neuformierung der Welt seit 1989 [Silent Revolutions. The World since 1989], Frank-
furt/New York: Campus 2013, pp. 71-79 
 
“Die Welt formiert sich neu: Eine Einleitung [Reshaping of the world: An introduction]” in: 
Stille Revolutionen. Die Neuformierung der Welt seit 1989 [Silent Revolutions. The World 
since 1989], Frankfurt/New York: Campus 2013, pp. 13-16 [with Katharina Kucher and Gre-
gor Thum] 



 
“Der betrunkene Kosake. Schmuggel im sino-russischen Grenzland (circa 1860-1930) [The 
Drunken Cossack. Smuggling in the Sino-Russian borderland (ca. 1860-1930)],” in: Martin 
Aust (ed.): Globalisierung imperial und sozialisitisch. Russland und die Sowjetunion in der 
Globalgeschichte 1851-1991, Frankfurt/New York: Campus 2013, pp. 301-329 
 
“Mapping Manchuria Station. Crossing borders into the ‘Yellow Land’,” in: Comparativ, vol. 
22 (2012) no. 5, pp. 87-105 
 
“Borders in Imperial Times. Daily Life and Urban Spaces in Northeast Asia,” in: Comparativ, 
vol. 22 (2012) no. 5, pp. 7-13 [with Frank Grüner and Susanne Hohler] 
 
“A Very Orderly Friendship: The Sino-Soviet Border under the Alliance Regime, 1950-
1960,” in: Eurasia Border Review, vol. 3 (2012), special issue David Wolff (ed.): “China’s 
Post-Revolutionary Borders, 1940s-1960s,” pp. 35-52 
 
“The Unfathomable Foe. Constructing the Enemy in the Sino-Soviet Borderlands, ca. 1969-
1982,” in: Journal of Modern European History, vol. 10 (2012), no. 2, pp. 255-278 
 
“Ebbe statt Sturmflut. Chinesen in Russlands Fernem Osten [Ebb rather than Flood. Chinese 
in Russia’s Far East],” in: Osteuropa, vol. 62 (2012), no. 3, pp. 21-40 
 
“Gaps in the Fence. Negotiating Grassroots Relations in the Sino-Soviet Borderlands (1983-
1993),” in: Suchandana Chatterjee, Anita Segupta, Susmita Bhattacharya (eds.): Eurasia 
Twenty Years After, Delhi: Shipra 2012, pp. 445-463 
 
“Auf in die Provinz! Recherchen in Russlands Regionalarchiven [Off to the provinces! Re-
search in Russia’s regional archives],” in: Osteuropa, vol. 59 (2009), no. 11, pp. 121-30 
 
“Grenzüberschreitungen und transkulturelle Prozesse im städtischen Raum. Der Fall der 
mandschurischen Stadt Harbin 1898-1949 [Border crossings and transcultural processes in 
urban spaces. The case of the Manchurian city of Harbin 1898-1949],” in: Arbeitsgemein-
schaft Historischer Forschungseinrichtungen (ed.): Jahrbuch der Historischen Forschung, 
München: Oldenbourg 2008, pp. 91-101 [with Frank Grüner, Susanne Hohler and Yuan Xin] 
 
“Ausradiert und aufpoliert. Das architektonische Erbe des russischen Harbin [Obliterated and 
refurbished. Russian Harbin’s architectural heritage],” in: Osteuropa, vol. 58 (2008), no. 3, 
pp. 65-83 
 
“Breslau und die architektonische Moderne: Die Jahrhunderthalle“ / “Wrocław i modernizm 
w architekturze: Hala Ludowa [Modern Architecture in Wrocław: The Centennial Hall],” in: 
Philipp Ther et al. (eds.): Das Polnische Breslau als europäische Metropole. Erinnerung und 
Geschichtspolitik aus dem Blickwinkel der Oral History, Wrocław: ATUT 2005, pp. 208-44 
[with Olga Tomicka and Bernd Vogenbeck] 
 
“Stalins vergessene Opfer? Opferverbände in Litauen und (Ost-)Deutschland [Stalin’s forgot-
ten victims? Victims’ associations in Lithuania and (East) Germany],” in: Osteuropa, vol. 54 
(2004), no. 8, pp. 86-96 
 
 
Selected translations  



 
Sheila Fitzpatrick: “Der Tod des Subjekts [The death of the subject],” in: Stille Revolutionen. 
Die Neuformierung der Welt seit 1989 [Silent Revolutions. The World since 1989], Frank-
furt/New York: Campus 2013, pp. 165-172  
 
 
Assistance in editing 
 
Karl Schlögel, Beata Halicka (eds.): Oder-Odra. Blicke auf einen europäischen Strom, Berlin: 
Peter Lang 2007 
 
Ther, Philipp et al. (eds.): Das Polnische Breslau als europäische Metropole. Erinnerung und 
Geschichtspolitik aus dem Blickwinkel der Oral History, Wrocław: ATUT 2005 
 
Bernard Wiaderny (ed.): Die Katholische Kirche in Polen 1945-1989. Eine Quellenedition, 
Berlin: VWF 2005 
 
 
Book reviews 
 
“Bruce A. Elleman, Stephen Kotkin (eds.): Manchurian Railways and the Opening of China. 
An International History,” in: Osteuropa, vol. 63 (2013), no. 4, pp. 130-132 
 
“Heinz Duchhardt (ed.): Russland, der Ferne Osten und die ‘Deutschen’,” in: Osteuropa, vol. 
62 (2012), no. 4, pp. 154-155 
 
“A. I. Kartunova, M. L. Titarenko (eds.): Perepiska I. V. Stalina i G. V. Chicherina s polpre-
dom SSSR v Kitae L. M. Karakhanom. Dokumenty, avgust 1923g.-1926g.,” in: Jahrbücher 
für Geschichte Osteuropas, vol. 59 (2011), no. 3, pp. 458-459 
 
“Blaine R. Chiasson: Administering the Colonizer. Manchuria’s Russians under Chinese 
Rule, 1918-29,” in: H-Soz-u-Kult 2011 
 
“Bruce Elleman: Moscow and the Emergence of Communist Power in China, 1925-30,” in: 
Osteuropa, vol. 60 (2010), no. 12, pp. 199-200 
 
“Ragna Boden: Die Grenzen der Weltmacht. Sowjetische Indonesienpolitik von Stalin bis 
Brežnev,” in: Osteuropa, vol. 60 (2010), no. 10, pp. 121-122 
 
“Etienne François, Jörg Seifarth, Bernhard Struck (eds.): Die Grenze als Raum, Erfahrung 
und Konstruktion. Deutschland, Frankreich und Polen vom 17. bis zum 20. Jahrhundert,” in: 
Osteuropa, vol. 59 (2009), no. 5, pp. 131-132 
 
“Mariko Asano Tamanoi (ed.): Crossed Histories: Manchuria in the Age of Empire,” in: Pe-
riplus, vol. 18 (2008), pp. 238-241 
 
“Olga Kurilo (ed.): Der zweite Weltkrieg im deutschen und russischen Gedächtnis,” in: 
Osteuropa, vol. 57 (2007), no. 12, pp. 163-164 
 
“Timothy Brook. Collaboration: Japanese Agents and Local Elites in Wartime China,” in: 
Berliner China-Hefte, 2006, no. 31, pp. 165-166 



 
“Edward A. McCord. The Power of the Gun: The Emergence of Modern Chinese Warlord-
ism,” in: Berliner China-Hefte, 2006, no. 30, pp. 146-147 
 
 
Conference reports 
 
Helpless Imperialists. Imperial failure, radicalization, and violence. 14.01.2010-16.01.2010, 
FRIAS, Freiburg, in: H-Soz-u-Kult 2010 
 
Global Challenge and Regional Response. Early 20th Century Northeast China and Harbin: 
Their Social, Cultural, Economic and Political Encounters with the World. 17.06.2009-
20.06.2009, Harbin, China, in: H-Soz-u-Kult 2009; GHI Washington Bulletin, 2009, no. 45, 
pp. 108-113 [with Susanne Hohler] 
 
 
Selected newspaper articles  
 
“Kein himmlischer Frieden,” in: ZEIT Geschichte, 2012, no. 1, pp. 50-51 
 
“Der Blick hinaus aufs Meer,” in: Neue Zürcher Zeitung, 03.10.2011 
 
“Die Chiffre 9/18,” in: Neue Zürcher Zeitung, 16.09.2011 
 
“Am Amur, wie ein Fisch im Wasser,” in: Neue Zürcher Zeitung, 18.04.2011 (Shortlist n-ost 
Reportagepreis 2012) 
 
“Imperiale Konkurrenz,” in: Damals, 2011, no. 1, pp. 26-30 
 
“Auf nach Asien,” in: Neue Zürcher Zeitung, 20.08.2010 
 
“Peking und Moskau proben den Krieg,” in: Neue Zürcher Zeitung, 03.03.2009 
 
“Schnapsbrenner, Klempner, Lebenskünstler,” in: Neue Zürcher Zeitung, 02.03.2009 
 
“Bonjour Tristesse,” in: Neue Zürcher Zeitung, 03.11.2008 (Shortlist n-ost Reportagepreis 
2008) 
 
“Die Harmonie der zwei Klassen,” in: Neue Zürcher Zeitung, 25.03.2008 
 
“Der lebende Buddha,” in: Freitag, 19. Januar 2008 und Jüdische Zeitung, 01.2008 
 
“Jenseits des Steppenhügels,” in: Neue Zürcher Zeitung, 26.10.2007 
 
“Stadt im Umbruch,” in: Neue Zürcher Zeitung, 20.10.2007 
 
“Der Traum der Zelter vom Beton,” in: Neue Zürcher Zeitung, 21.07.2007 
 
“Die lange Reise der Händlerin Surderdene,” in: Frankfurter Rundschau, 26.04.2007, Der 
Tagesspiegel, 13.06.2007 
 



“Aufbruch: Wie ein Deutscher in China eine Stadt baut,” in: ZEIT Campus, 4.2007 
 
“Tante Frosja lebt nicht mehr,” in: Neue Zürcher Zeitung, 18.04.2007 
 
“Langer Marsch. Die Olympischen Spiele 2008,” in: Freitag, 24.11.2006 
 
“Eine Stadt des Intellekts,” in: Neue Zürcher Zeitung, 20.02.2006 
 
“Verbrecherische Versuche am Menschen,” in: Neue Zürcher Zeitung, 14.01.2006 
 
“Eine Stadt der Sieger,” in: Freitag, 13.01.2006 
 
“Gerüche der Straße,” in: Die Tageszeitung, 12.11.2005, Der Tagesspiegel, 31.01.2006 
 
“Spontan geduldet,” in: Freitag, 22.04.2005 
 
“Täter und andere Opfer,” in: Datum, 04.2005 
 
“Ein berstender Modellbaukasten,” in: Freitag, 18.02.2005 
 
“Humboldt in Russland,” in: Neue Zürcher Zeitung, 22.11.2004 
 
“Strandgut auf Ziegenwerder,” in: Die Tageszeitung, 21.04.2004 
 
“Stellenweise Aprilschlamm,” in: Freitag, 25.04.2003 
 
 
Courses taught 
 
Unless otherwise noted, all courses were taught at the University of Freiburg, Department of 
History (Proseminar = seminar, Übung = course). 
 
Summer 2013 , Proseminar. “Mehr als blauer Dunst. Die Geschichte des Tabak [More than 
just smoke. Tobacco in history]” 
 
Summer 2013 , Übung. “Im Spiegel des Anderen. Deutschlandbilder und Chinabilder von 
Chinesen in Deutschland [The self seen through the mirror of not-self. Images of Germany 
and China in the minds of Chinese in Germany]” [with Kristin Kupfer] 
 
Winter 2012, Proseminar. “Shanghai. Die Geburt des modernen China im Spiegel einer Stadt 
[Shanghai. The birth of modern China]” 
 
Winter 2012, Übung. “Entfernte Verwandte. Die Sowjetunion und die Vereinigten Staaten in 
der Zwischenkriegszeit [Distant relatives. The Soviet Union and the United States in the in-
terwar years]” 
 
Summer 2012, Proseminar. “Der Kalte Krieg in Ostasien [The Cold War in East Asia]” 
 
Summer 2012, Übung. “Kriegserinnerung und ‘Sowjetisierung’ auf der Pazifikinsel Sachalin 
[War Memory and ‘Sovietisation’ on the Pacific Island Sakhalin]” 
 



Winter 2011, Proseminar. “Japan seit der Meiji-Restauration [History of Modern Japan Since 
Meiji]” 
 
Winter 2011, Übung. “Globalgeschichte – Ansätze, Perspektiven, Themen [Global History – 
Approaches, Perspectives, Topics]” 
 
Summer 2011, Proseminar. “Geschichte transnational. Die Mandschurei [Transnational His-
tory. The case of Manchuria]” 
 
Summer 2011, Übung. “‘Gelbe Gefahr’. Die Geschichte eines Schlagworts [‘Yellow Peril’. A 
Catchphrase and its history]” 
 
Winter 2010, Proseminar. “Geschichte Chinas seit den Opiumkriegen [China Since the Opium 
Wars]” 
 
Winter 2010, Proseminar. “Grenzen als historische Kategorie [Borders in History and Histori-
ography]” 
 
Summer 2010, Proseminar. “China im Krieg (1916-1949) [China at War (1916-1949)]” 
 
Summer 2010, Übung. “Umweltgeschichte Chinas [Environmental History of China]” 
 
Winter 2009, Proseminar. “Die chinesisch-russischen Beziehungen von den Anfängen bis zur 
Gegenwart [History of Sino-Russian Relations from 17th Century to Present]” 
 
Winter 2007, Proseminar. “Geschichte der Ostchinesischen Eisenbahn. Russland und die 
Mandschurei [History of the Chinese Eastern Railway. Russia and Manchuria],” Department 
of Social and Cultural Sciences, European University Viadrina, Frankfurt (Oder) 
 
 
Selected conferences, symposia, public presentations 
 
“Railways and borders. The Transbaikal and Chinese Eastern Railways and the Sino-Russian 
border,” Presentation at the The Mongolia & Inner Asia Studies Unit at the University of 
Cambridge, 07.06.2013 
 
“Jenseits des Steppenhügels. Politische, ökonomische und kulturelle Grenzwerdungsprozesse 
am Beispiel der sino-russischen Grenze,” Colloquium of Professor Jürgen Osterhammel, Uni-
versity of Constance, 04.12.2012 
 
“Tokhtogo’s Mission Impossible. Secret diplomacy in the Sino-Russian borderlands at the eve 
of revolution,” 44th Annual ASEEES Convention, New Orleans, 17.11.2012 
 
“Unsichtbarer Freund, unsichtbarer Feind. Kontakte im sino-sowjetischen Grenzland nach 
1949,” Presentation at the Centre of Asia Studies University of University of Leipzig (in co-
operation with Ostasiatisches Institut, GESI, GWZO), 17.07.2012 
 
“‘Vasily’ of China and his Russian Friends: Smugglers and their Transcultural Identities,” 
15th Berlin Roundtables on Transnationality, Wissenschaftszentrum Berlin für Sozialfor-
schung, 30.03.2012 
 



“Beyond the Steppe Hill. The Making of the Sino-Soviet Border (1890-1990),” Workshop 
“Russland transimperial? Grenzziehungen vom 18. bis zum 20. Jahrhundert,” University of 
Cologne, 21.01.2012 
 
“Scharmützel im Steppenland. Die Militarisierung der fernöstlichen Grenzen der UdSSR (ca. 
1929-1945),” Colloquium of East European History (Jörg Baberowski), Humboldt University 
of Berlin, 14.12.2011 
 
“Epidemics and State Borders: Quarantine and Plague Prevention in the Sino-Russian Border-
lands,” 43rd Annual ASEEES Convention, Washington DC, 18.11.2011 
 
“Hinter Schloss und Riegel? Die Militarisierung des sowjetisch-chinesischen Grenzlands in 
den 1920er-1940er Jahren,” Colloquium of East European History (Frithjof Benjamin 
Schenk), University of Basel (Switzerland), 05.10.2011 
 
“Waijiao zhi wai. Ruhe xiezuo Zhong Su bianjing de difang shi [Diplomacy and beyond. 
Writing a local history of the Sino-Soviet Border],” Research Center for Chinese Borderland 
History and Geography, Chinese Academy of Social Sciences, Beijing, 17.08.2011 
 
“Grassroots Diplomacy. Negotiating Bilateral Relations in the Sino-Soviet Borderlands in the 
1980s,” Second GCOE-SRC Summer School “Eurasia Border Review. From Northeast Asia 
to Middle East,” Slavic Research Center, Hokkaido University (Japan), 05.08.2011 
 
“Flüchtig mit 740 Schafen und 53 Kamelen. Nomadismus an der sino-russischen Steppen-
grenze zu Beginn des 20. Jahrhunderts,” Colloquium, Forschungsstelle Osteuropa, University 
of Bremen, 12.07.2011 and Colloquium of Sinology (Nicola Spakowski), University of 
Freiburg, 27.07.2011 
 
“A Very Orderly Friendship: The Sino-Soviet Border under the Alliance Regime, 1950-
1960,” Summer International Symposium “Alliances and Borders in the Making and Unmak-
ing of Regional Powers,” Slavic Research Center, Hokkaido University (Japan), 07.07.2011 
 
“Steppennomadismus und imperiale Obrigkeit: Die sinorussische Grenze Anfang des 20. 
Jahrhunderts,” Colloquium of East European History (Klaus Gestwa), Eberhard Karls Univer-
sity of Tübingen, 30.05.2011 
 
“Der betrunkene Kosake. Schmuggel im sino-russischen Grenzland (ca. 1860-1930),” Con-
ference “Russland und die Sowjetunion global. 1851-1991,” Centre for Area Studies, Univer-
sity of Leipzig, 14.05.2011 
 
“Eine totale Grenze? Der sino-sowjetische Konflikt und das Grenzland,” Post-graduate semi-
nar of East European History, University of Cologne, 18.04.2011 
 
“Flucht aufs andere Ufer. Kosaken im russisch-chinesischen Grenzgebiet,” Annual Confer-
ence of the Verband der Osteuropahistoriker/innen “Osteuropäische Geschichte und Global-
geschichte,” Herder Institute, Marburg, 24.02.2011 
 
“Overcoming borders. Negotiating New Relations in Urban Border Settlements of Zabaikalsk 
and Manzhouli (1985-1995),” International seminar “Twenty Years After. 1991 in retro-
spect,” Maulana Abul Kalam Azad Institute of Asian Studies, Kolkata (India), 17.02.2011 
 



“Jenseits des Steppenhügels. Überlegungen zu einer regionalen Geschichte der sino-
russischen Grenze,” Colloquium of East European History (Martin Schulze Wessel), Ludwig 
Maximilian University of Munich, 31.01.2011 
 
“Mapping Manchuria Station. Source reading and border crossing into the ‘Yellow Land’,” 
Conference: Daily Life and Urban Spaces in Northeast Asian Border Towns, 1900 to 1950, 
University of Heidelberg, 25.11.2010 
 
“Beyond the steppe hill. The making of the Sino-Russian border,” ICCEES World Congress, 
Stockholm, 29.07.2010 
 
“Zoll und Schmuggel. Die russisch-chinesische Grenze zu Beginn des 20. Jahrhunderts,” Col-
loquium of East European History (Dietmar Neutatz), University of Freiburg, 01.06.2010  
 
“Wo verläuft die Grenze? Schmuggel im sino-russischen Grenzland zu Beginn des 20. Jahr-
hunderts,” Colloquium, School of History, University of Bielefeld, 25.05.2010 
 
“Propaganda – Kontrabanda – Säbelrasseln. Analyseebenen einer Staatsgrenze im Werden 
und Verfall,” Conference on Grenzen: Grenzsetzung – Grenzüberschreitung – Grenzau-
flösung, University of Tübingen, 16.10.2009 
 
“Is there a border? Smugglers and their Protonational and Transcultural Identities,” Confer-
ence: Global Challenge and Regional Response. Early 20th Century Northeast China and 
Harbin: Their Social, Cultural, Economic and Political Encounters with the World, Heilongji-
ang University Harbin (China), 18.06.2009 
 
“Sino-Soviet-split: a local perspective“, Conference: The Crisis of Socialist Modernity: The 
Soviet Union, China and Yugoslavia in the 1970s, FRIAS Freiburg, 21.03.2009 
 
“Von frontier zu border. Lokale Aspekte der Entstehung der sino-sowjetischen Grenze,” Col-
loquium of Sinology, University of Heidelberg, 31.10.2008 
 
“Zabajkal’sk-Manzhouli. Lokalgeschichte der sino-sowjetischen Grenze,” PhD-Colloquium 
of Professor Jürgen Osterhammel, University of Constance, 09.05.2008 
 
“Zabajkal’sk-Manzhouli. Oder: Wie man eine Lokalgeschichte der sowjetisch-chinesischen 
Grenze schreibt,” PhD-Symposium of the German National Academic Foundation in Borken-
Gemen 27.04.2008 
 
“Xin Beijing – Das Neue Peking,” European University Viadrina Frankfurt/Oder, 15.11.2007 
 
“Zabajkal’sk und Manzhouli. Lokalgeschichte der sowjetisch-chinesischen Beziehungen,” 
Colloquium of East European History, European University Viadrina Frankfurt/Oder, 
13.11.2007 
 
“Ein Fall von Eisenbahnimperialismus – Die Ostchinesische Eisenbahn,” IFK Summer School 
in Maria Taferl (Austria), 16.08.2006 
 
“Geschichte der Ostchinesischen Eisenbahn: Russen, Chinesen und Japaner in der Mand-
schurei” Colloquium of East European History, European University Viadrina Frank-
furt/Oder, 03.07.2006 



 
“Charbin/Ha’erbin: Bericht von einem anderen Ende der Welt,” Colloquium of East European 
History, European University Viadrina Frankfurt/Oder, 24.01.2005 


